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سخنگوی وزارت دفاع آمریکا در یک نشست خبری 
در پاسخ به سوالاتی درباره حرکت دو کشتی نظامی 
ایران به سمت قاره آمریکا گفت که نمی خواهد درباره 
آرایش نظامی کشوری دیگر و اعزام نیروهایشان نظری 
بدهد. جان کربی سخنگوی پنتاگون)وزارت دفاع 
آمریکا( در کنفرانس خبری شب گذشته اش در پاسخ 
به سوالی درباره سفر آتی بنی گانتس، وزیر جنگ رژیم 
صهیونیستی به واشنگتن مبنی بر این که آیا موضوع 
ایران نیز در دستور کار این گفت وگوها خواهد بود، 
گفت که من اصلا قصد ندارم چیزی را از پیش درباره 
دستور کار این گفت وگوها بگویم. فکر می کنم می توان 
انتظار داشت در بین چیزهایی که درباره اش گفت وگو 
خواهند کرد،  مسائل امنیت منطقه هم باشد و به وضوح 
تا حد زیادی انتظار داریم که ایران و آن چه فعالیت های 
مخرب ایران در منطقه می خواند، حتما مطرح شود. وی 
ادامه داد: مسلما این اولین باری نیست که وزیر با بنی 
گانتس دیدار کرده است.  آنها چندین بار تماس تلفتی 
داشته اند. بنابراین، انتظار داریم دیدار روز پنج شنبه 
ادامه آن گفت وگوها باشد اما مسائل امنیت منطقه 
در اولویت خواهد بود.  کربی در پاسخ به سوال دیگری 
درباره حرکت دو کشتی نظامی ایران به سمت قاره 
آمریکا، گفت: از شما می خواهم به ایرانی ها رو کنید 
و درباره آرایش نیروهای دریایی شان گفت وگو کنید 
و ببینید چه کار می کنند و دنبال به دست آوردن چه 
چیزی هستند. از این جایگاه درباره این مسائل حرف 
نمی زنم. سخنگوی پنتاگون در پاسخ به این که آیا وجود 
دو کشتی نظامی ایران را تایید می کند، توضیح داد: 

نمی خواهم تایید کنم، تایید نخواهم کرد. 

یک تحلیلگر مسائــل بیــن الملل در ارزیابی 
روند نشست وین و آینده برجام اظهار داشت: در 
مورد احیای برجام، درست است که این مساله 
با حرف های مثبت از سوی ایران و به ویژه دولت 
مطرح می شود اما شرایط و وضعیت سخت است؛ 
هم ایران و هم ایالات متحده باید تصمیمات 
سختی بگیرند. قاسم محبعلی گفت: آمریکایی ها 
می خواهند به برجام ۲۰۱۵ باز گردند اما شرایط 
تغییر کرده و تحریم های دیگری نیز با عناوین 
دیگر اضافه شده و اشخاص بسیاری از ایران تحریم 
شده اند که به برجام و برنامه هسته ای ایران ارتباطی 
ندارند. وی ادامه داد: استدلال طرف ایرانی این 
است که این افراد و این موارد باید از لیست تحریم ها 
خارج شوند اما این موضوع برای طرف آمریکایی  
مشکل است؛ برخی از این تحریم ها از سوی کنگره 
برقرار شده و برای آقای بایدن مشکل است که 
بتواند توافق کنگره را به ویژه در قانون »کادسا« به 
دست بیاورد. بنابراین به رغم علاقه به گفت و گوهای 
مثبت در دو طرف، بازگشت به برجام خیلی سخت 
است و ساده به نظر نمی رسد. دوم اینکه در صورتی 
که توافق شود، انتظار اینکه تمام تحریم ها برداشته 
شود، واقعی به نظر نمی رسد.  مدیرکل پیشین 
آسیای غربی وزارت خارجه با بیان اینکه همچنین 
بازگشت به روند پیشین فروش نفت ایران با توجه 
به بازار نفت خیلی ساده نیست، بیان کرد:   یکی از 
رقبای خیلی مهم ایران، عراق است که در حدود ۶ 
میلیون بشکه نفت به صورت روزانه صادر می کند 
و بازار نفت مملو از نفت های صادراتی است؛ مگر 
اینکه ایران با تخفیف های بسیار و قیمت پایین 
نفت را بدهد که هم خسارت وارد می کند و هم 
اینکه قیمت نفت در سطح بین المللی کاهش پیدا 
 ،FATF ،می کند. همچنین تحریم های بانکداری
تحریم های مربوط به تروریسم و حقوق بشر و 
همچنین فعالیت های خاورمیانه ای ایران بعید 
است که برداشته شوند و وضعیت سیاست خارجی 
ایران عادی شود و در نتیجه آن بتواند شرایط عادی 
در روابط خارجی و اقتصادی پیدا کند. وی در 
خصوص احتمال رسیدن مذاکرات به دولت بعد 
اظهار کرد: عملًا ممکن است توافق حاصل شود اما 
طبیعی است که اجرای آن ممکن است به سرعت 
ممکن نباشد؛ ضمن اینکه طرف های خارجی تاملی 
صورت می دهند، به ویژه بعد از پخش فایل صوتی 
آقای ظریف و بعد از چیدمانی که در انتخابات 
صورت گرفته آنها احتمالاً تامل خواهند کرد که 
سرنوشت سیاست در ایران به چه سمتی پیش 
خواهد رفت؛ لذا باید صبر کرد تا ببینیم که آیا 
اساساً توافق قبل از انتخابات صورت می گیرد یا 
اینکه آن را به بعد از انتخابات موکول می کنند تا 
ببینند دستور کار دولت بعدی چیست؛ آیا دوباره 
دنبال مقاومت و یا دنبال مصالحه و مذاکره است. 
این تحلیلگر ارشد مسائل خاورمیانه درباره اینکه 
آیا مذاکره با کشورهای منطقه در راستای برجام 
پلاس است، عنوان کرد: مذاکره با عربستان را 
می توان در همین چهارچوب درک کرد، چرا که اگر 
سیاست خاورمیانه ای و اختلافات ایران و عربستان 
سعودی کاهش پیدا کند، بخشی از فشاری که روی 
دولت بایدن است نیز کاهش پیدا می کند چرا که 
نگرانی های عربی کاهش پیدا می  کند و از طرفی 
لابی اسرائیلی ها نیز قوی است و طبیعتا در رسیدن 
به توافق موثر هستند، بنابراین اگر ایران سیاست 
خاورمیانه ای خود را به گونه ای تنظیم کند که در 
خاورمیانه نگرانی های کسانی که مدعی هستند از 
سوی ایران تهدید می شوند کاهش پیدا می کند 
به پیشرفت برجام کمک می کند. وی ادامه داد: 
مسائل موشکی، سیاست خاورمیانه ای ، تروریسم 
و حقوق بشر موضوعاتی هستند که چه برجام 
انجام شود و چه نشود و به ویژه اینکه اگر انجام 
شود به موضوعات مذاکرات اضافه خواهند شد و تا 
زمانی که آنها رفع نشوند انتظار لغو کلیه تحریم ها 

وجود ندارد.

 واکنش پنتاگون به حرکت 
کشتی های ایران به سمت قاره آمریکا

نمی خواهیم درباره آرایش نظامی 
کشور دیگری نظر بدهیم

قاسم محبعلی:

 مذاکره  با   عربستان 
به   پیشرفت   برجام   کمک    می کند

آرمان ملی – محمد رحمانی: جامعه ما در حال رد شدن از مقطعی 
تاریخی است، جایی که بزنگاه سنجش تفکر سیاسی مردم در میزان توجه و 
ترغیب به مشارکت در تعیین حق سرنوشت خود به واسطه چالش به وجود 
آمده مختلف است. شاید اینکه نامزدهای تایید صلاحیت شده بیشتر رنگ 
و بوی یک جناح سیاسی را می دهند سبب دلخوری بخشی از مردم شده 
که برای رها شدن از وضعیت موجود معیشتی همچون گرانی ها و بیکاری 
جوانان را در انتخاب شخصی می دانستند که امروز در میان کاندیداهای 
تایید صلاحیت شده نمی بینند، شاید به درستی بتوان نام این دوران را دوران 
سخت گذار سیاسی نامید که با وجود روشن بودن بسیاری از امور آنقدر 
پیچیده است که پیش بینی آن حتی برای کارشناسان طیف اصولگرا نیز با 
اما و اگر و شاید همراه است. برای بررسی وضعیت جامعه، میزان مشارکت 
در انتخابات و ارزیابی کاندیداهای حاضر»آرمان ملی« با امیررضا واعظی 
آشتیانی فعال سیاسی اصولگرا و عضو حزب مؤتلفه به گفت و گو پرداخته 

است که می خوانید. 
 با توجه به اینکه هرگونه تغییری از محل صندوق رای می گذرد، 
حاکمیت چگونه باید مردم را به حضور در انتخابات و مشارکت 

ترغیب کند؟
سال گذشته بود که در یکی از مصاحبه هایم گفتم با توجه به عملکرد 
ضعیف دولت، باید دولت برود به سمت شفاف سازی و اعتماد را در بین مردم 
مهیا کند، یعنی مسائل را با مردم در میان بگذارد و پاسخگو باشد، اما متاسفانه 
دولت هم در عملکرد مشکل داشت هم در اعتمادسازی ناتوان بود، ضمن 
اینکه در بخش شفاف سازی و پاسخگویی موفق عمل نکرد، ما باید اینگونه 
مسائل را ابتدا از چشم قوه مجریه ببینیم زیرا دولت هرجا به موفقیت نسبی 
رسید بحث مشارکت مردمی هم در میان بوده است، البته مردم فارغ از اینکه 
دولت چه عملکردی داشته چون پیوندشان با نظام بحث دیگری است لذا 
عملکرد قوه مجریه را یک بحث جدا تلقی می کنند و بحث حفظ و حراست 
از نظام را هم موضوعی دیگر در نظر می گیرند. ولی باید پذیرفت که موفقیت 
در دولت می تواند منجر به ترغیب مردم به مشارکت در صحنه هایی همچون 
انتخابات شود، همانطور که شاهد بودیم در قوه قضائیه با آمدن آقای رئیسی 
اتفاق خوبی افتاد. وی انرژی مضاعفی گذاشت و سعی کرد که فضای قوه 
قضائیه را به گونه ای هدایت کند که امروز مردم نسبت به آن نگاه مثبتی پیدا 
کرده اند، هرچند که هنوز قوه قضائیه جای کار دارد ولی نگاه مردم تغییر کرد، 
دولت با توجه به عملکردش این رویه قوه قضائیه را پیش نگرفت تا فضا را برای 
اعتمادسازی مهیا کند، دولت مسیری را انتخاب کرد و تصورش این بود که تا 
پایان دوران کاری اش باید این مسیر را ادامه بدهد و این مطلب بحث مطالبه 
گری مردم از دولت را به چالش کشید، فارغ از سمت و سوهای سیاسی آحاد 
مردم و کارشناسان نسبت به زوایای مختلف عملکرد دولت هم نقد دارند و 
هم راضی نیستند، دولت مدعیست که کار زیربنایی کرده است، کار به هر 
شکلی که صورت می پذیرد باید برای مردم محسوس باشد و نکته مهم تر 
اینکه جامعه نگاه به سبد اقتصادی خود می کند که در این مدت 8 سال چه 
اتفاقی برای آن افتاده است، این واقعیتی اجتناب ناپذیر است و نمی توان 
مردم را حواله داد به اتفاقاتی که در بعد محقق می شود، یکسری از کارها 
باید خود را در زمانی که از فعالیت دولت می گذرد نشان دهد، این واقعیت 
را نیز باید پذیرفت که هرگاه دولت ها یا مجلس عملکرد بهتری داشته اقبال 

مردمی بیشتر بوده و در زمان عکس آن مردم واکنش خود را نشان داده اند.
 نقش و جــایگاه مردم را در انتخابات چگونه تحلیل می کنید 
و برخی رویکردهای محدود کننده مشارکت چه میزان بر حضور 

مردم تاثیر گذاشت؟
عده ای زمانی که شورای نگهبان یک تصمیم خوب می گیرد از آن تمجید 
می کنند، ولی جایی که به ضررشان می شود شورای نگهبان را سیبل و به آن 
حمله می کنند، همه هجمه ها اکنون به سوی شورای نگهبان است، عده ای 
می گفتند که اگر آقای روحانی در کارهایش اشکال وجود دارد چرا شورای 
نگهبان وی را تایید صلاحیت کرده است؟ همان ها که به شورای نگهبان 
معترضند موضوع تایید آقای روحانی را در سال 9۶ مطرح می کنند، به 

عقیده من موضوع اعتراض به عملکرد شورای نگهبان یک بازی سیاسی 
است که عده ای بهانه جو علاقمند به انجام این بازی هستند، ضمن اینکه 
شورای نگهبان چه برای نمایندگی مجلس چه ریاست  جمهوری اگر فردی را 
تایید نکرد دلالت بر این نمی کند که آن شخص استحقاق مسئولیت مذکور 
را ندارد، انتخابات ریاست جمهوری جایگاهی است که باید با ظرافتی خاص 
به آن پرداخته شود، همه شاهد بودند که ردصلاحیت شدگان هم از طیف 
اصولگرا هم از اصلاح طلبان بودند چطور برخی افراد نسبت به موضوع معترض 
می شوند؟ در انتخابات مجلس سال 98 نزدیک به 9۰ نماینده رد صلاحیت 
شدند که از میان آنها 4 یا ۵ نفر که رئیس کمیسیون هم بودند از طیف 
اصولگرایان بودند، نباید اینگونه باشد که هر جا به نفع ما بود سکوت کنیم 
و جایی که به ضرر است چالش ایجاد کنیم، چرا آنها که معترضند نسبت به 
تایید اشخاصی همچون آقایان همتی و مهرعلیزاده چیزی نمی گویند؟ من 
معتقدم شورای نگهبان قطعا جانب انصاف را دارد، اگر روزی صلاحیت بنده 
هم در رابطه با انتخاباتی که قصد ورود به آن را داشته باشم توسط شورای 
نگهبان رد شود بنده تمکین می کنم، زیرا هر فردی خود را بیشتر می شناسد 

و می داند چالش های کارش در کجاست.
آنها چیست؟ این وعده ها چه میزان انتخاباتی و چه میزان هدفمند و  ارزیابی شما از کاندیداهای حاضر و برنامه های ارائه شده توسط 

برنامه ریزی شده است؟
بخشی از برنامه هایی که برخی از کاندیداها مطرح می کنند پوپولیستی 
و عوام فریبانه است،  ولی بخشی از آن قابل اجراست و امکان انجام آن وجود 
دارد، نکته اینجاست که به عقیده من در جمع برنامه های مطرح شده از سوی 
همه کاندیداها برنامه های خوبی است و من پیشنهاد می کنم هرکس که 
رئیس جمهور می شود آن بخش هایی از طرح هایی که توسط دیگر کاندیداها 
مطرح شده را با استناد به چشم انداز بیست ساله و برنامه های پنج ساله 
توسعه مورد بررسی و تحلیل قرار بدهند و از آن استفاده کنند. چون نگاه های 
متنوع و متعددی در این برنامه ها مطرح شده و حسنی که می توان در این 
دوره از انتخابات به آن اشاره کرد این است که بداخلاقی سیاسی وجود ندارد 
که برای مردم بسیار آرامش بخش است، به گونه ای که برخلاف رویه های 
گذشته مردم دارند با برنامه های کاندیداها آشنا می شوند و صحبت های آنان 
را می بینند و می شنوند، در آن زمان که بداخلاقی وجود داشت آموزه های 
زشت فرهنگی را هم در سطح جامعه تسری می داد، گفتمانی که اکنون بین 
هفت کاندیدای باقی مانده وجود دارد خود درسی برای کارگزاران دولت بعد 
خواهد بود که این درس می تواند تسری پیدا کند به پایین سازمان و نهایتا 
کل جامعه، مردم هم اینگونه تلقی می کنند که بحث ها مبتنی بر احترام است 

و در انتخاب خود راحت تر می شوند.
 بسیار مطرح می شود که همه نامزدهای اصولگرا تا پایان 
انتخابات حاضر خواهند بود، با توجه به اینکه گفته می شود همه 
کاندیداها به نفع یک کاندیدا کنار خواهند رفت تحلیل شما از این 

موضوع چیست؟
انتخابات ریاست جمهوری عرصه ای ریسک پذیر نیست، مثلا در انتخابات 
مجلس شورای اسلامی در بخش تهران که 3۰ کاندیدا شانس خود را برای 
حضور امتحان می کنند اگر ریسکی از سوی طیفی اتفاق بیفتد در نهایت 
تعداد قلیلی کرسی به دست گروه دیگر می افتد ولی در ریاست جمهوری به 
این ترتیب نیست، اگر قرار باشد گروهی موفقیت را به دست بیاورند که در این 
مورد به خصوص صحبت در مورد اصولگرایان است بدانید که فقط در سایه 
اتحاد، وحدت و اجماع کردن بر سر یک کاندیدا می توانند به این مهم دست 
پیدا بکنند، در غیر این صورت با چالش مواجه خواهند شد و اگر بنا باشد همه 
افرادی اکه اکنون حاضر هستند تا پایان انتخابات و زمان رای گیری باقی 
بمانند قطعا رای خرد خواهد شد و این امر سبب چالش می شود و من این 
عقلانیت را در اصولگراها می بینم که در جایی اجماع می کنند و نهایتا فرد 

مورد نظرشان را به فینال انتخابات معرفی می کنند.
 چقدر به این مساله قائلید که مناظرات پیش رو با برخی اتفاقات 

پیش بینی نشده مثل دوگانه و دو قطبی شدن مواجه شود؟

در رابطه بـــا دوکــاندیدای مــطرح شده یعنی آقایان مهرعلیزاده و 
همتی باید بگویم آقای همتی از نظر کارشناسان در عرصه های سیاسی و 
اقتصادی، شریک عملکرد دولت است زیرا زمانی که وی بانک مرکزی 
را تحویل گرفت دلار ۱۲ هزار تومان بود و امروز قیمت دلار مشخص 
است ضمن اینکه در دوره ایشان تورم افزایش بیشتری پیدا کرد، گرانی 
بیشتر کلید خورد و بسیاری مسائل دیگر، لذا نگاه مردم، صاحب نظران 
و کارشناسان نسبت به آقای همتی نگاه مثبتی نیست، من معتقدم اگر 
اصلاح طلبان قصد دارند اجماعی کنند روی آقای مهرعلیزاده این کار 
را انجام می دهند، چراکه آقای همتی از گروه کارگزاران است و این گروه 
نزد اصلاح طلبان از نقد زیادی برخوردارند، در عین حال می توان این را 
محتمل دانست که هر دو نفر تا روز رای گیری باقی بمانند و در طیف 
اصولگرا اگر به اجماع یک نفر نرسند ولی می توانیم محتمل بدانیم که 
آقای رئیسی و رضایی باقی بمانند که شانس آقای رئیسی به مراتب بیشتر 
از سایر کاندیداهاست به این ترتیب در زمان مقتضی به نفع آقای رئیسی 

انصراف می دهند.
 از دیدگاه شما رئیس جمهور آینده با توجه به اینکه روسای 
جمهور قبلی از کمبود اختیارات گفته اند باز هم با این مسأله 
مواجه خواهند بود یا حاکمیت با رئیس جمهور بعدی همکاری های 

بیشتری خواهد داشت؟
به نظر من کسانی که می خواهند برای ریاست جمهوری کاندیدا شوند 
باید اول از همه قانون اساسی، اختیارات رئیس جمهور و قوای دیگر را خوب 
مطالعه کنند، حتی پیشنهاد کرده بودم که در فرم ثبت نام گوشه ای را برای 
امضا به این نکته قرار دهند که »ما قانون اساسی را کامل مطالعه کرده ایم« 
تا در آینده مانند برخی رئیس جمهورها با نزدیک شدن به پایان دوران 
مسئولیتشان ناکارآمدی خودشان را به گردن کمبود اختیارات نگذارند لذا 
برداشتم این است که افراد ثبت نام کننده با شرایطی که می دانند وجود 
دارد پا به عرصه گذاشته اند هیچ عذر و بهانه ای را نمی توانند داشته باشند 
چه از طیف اصولگرا باشد چه اصلاح طلب یعنی با آگاهی لازم آمده اند و اگر 
در پاره ای از امور با چالش ها مواجه شده اند نمی توانند بگویند اختیارات 

لازم را نداشته ایم.
 این احتمال وجود دارد که جامعه برای آنچه که گفته می شود 
از پیش تعیین شده در انتخابات حاضر شده و از کاندیدایی حمایت 

کند و ورق انتخابات به نفع کاندیدای دیگری برگردد؟
من به چنین موضوعی باور ندارم که یک نامزد اقبال داشته باشد و نهایتا 
نام شخص دیگری از صندوق خارج شود. من اعتقاد دارم همچون اتفاق 
سال های 7۶ و 84 و 9۲ آنچه را که پیش بینی می کنیم شاید حاصل نشود، 
مانند فرضیه ای که می گوید هر آنچه فکر می کنیم نمی شود و آنچه فکرش 
را نمی کنیم می شود! گاهی ممکن است تا ۲4 ساعت قبل از انتخابات 
اقبال به سمت یک نامزد است ولی فضا و موج به یکباره تغییر کند علت آن 
هم این است که ما در بخش احزاب بسیار کم توانیم و تحزب در کشور ما 
ضعیف است زیرا احزاب ساختارمند نداریم که هم در بخش های سیاسی، 
اقتصادی، فرهنگی و غیره دارای یک تئوری باشد تا بخش قابل توجهی از 
جامعه را به سمت خود جلب بکند، احزاب ما عموما و صرفا سیاسی اند و به 
همین دلیل هر نتیجه ای تا دقیقه نود انتخابات ممکن است که رقم بخورد.

 دولت بعدی با چه چالش هایی رو به رو خواهد بود؟
دولت بعدی نخستین کاری که می کــند بــه ســمت اعتمادسازی 
برای مردم برود، کاری بکند که مردم قبول کنند این دولت می خواهد 
در راستای خدمت به آنها گام بردارد و برای این گام در اولین اقدام افراد 
شایسته را برای کار انتخاب نماید، کارآمدی و شجاعت مدیران و نوع 
خدمتگزار بودنشان را در نظر بگیرد و مدیرانی را انتخاب نماید که حافظ 
ارزش های انقلاب و کشور باشند و نکته مهم بعد از آن شفاف سازی و 
پاسخگویی است که در دوران گذشته مغفول واقع شده است که اگر دولت 
جدید با چنین نگاهی ورود بکند می تواند زمینه فعالیت های دیگر را با 

مشارکت مردم فراهم آورد.

رئیس دیوان عــالی کـشور در نشستی با مقامات قضایی 
استان چهارمحال و بختیاری یکی از وظایف مهم دستگاه قضا 
را صدور آراء متقن و مستدل عنوان کرد و گفت: خط مشی 
قوه قضائیه در دوره جدید حفظ کرامت انسانی شهروندان و 
رسیدگی سریع و دقیق به پرونده ها و نهایتا صدور آرا متقن 
است. حجت الاسلام والمسلمین مرتضوی مقدم با اشاره به 
ضرورت دیدارهای مستقیم مسئولان حوزه های قضایی با مردم 
و پاسخگویی به مطالبات آنها تصریح کرد: عملکرد ما نباید به 
گونه ای باشد که مردم از مراجعه به دادگستری نا امید شوند؛ 
حتی زمانی که کاری از دست ما ساخته نیست باید به مردم 
راهکار نشان دهیم و تا حد ممکن آنها را راهنمایی و ارشاد 
کنیم. رئیس دیوان عالی کشور بیان کرد: اگر هدفتان خدمت 
است این امر را به نحو مطلوب و با جلب رضایتمندی مردم 
انجام دهید، گاهی می توان تنها با یک پیام و یا تلفن کار مردم 
را انجام داد و از خرج تراشی و تحمیل هزینه به آنها جلوگیری 
کرد. مرتضوی مقدم تصریح کرد: باید به وقت مردم اهمیت 
داد و شخصیت آنها را ارج نهاد؛ هر کسی که به دادگستری 
مراجعه می کند برای خودش زندگی و جایگاه اجتماعی دارد و 
نباید شخصیت و عزت افراد سرکوب شود. رئیس دیوان عالی 
با اشاره به بازرسی های انجام شده طی دو سال اخیر گفت:  
این بازرسی ها نشان داد، می شود روند دادرسی ها را در مراجع 
سریعتر کرد و هم دقت نظر در صدور احکام قضایی را بالا برد؛ 
گاها ممکن است یک پرونده به دلیل اعتراض های مکرر از 
سوی طرفین دعوا پس از دادگاه بدوی، به دادگاه تجدیدنظر و 
سپس از طریق درخواست اعمال ماده 477 مورد بررسی قرار 
گیرد حال آنکه اگر از ابتدای رسیدگی رأی محکمی صادر و 
اجرا شود پرونده در همان مرحله مختومه و بقیه این مراحل 
حذف خواهد شد. رئیس دیوان عالی کشور تصریح کرد: همه 
ما باید زمینه حضور مقتدرانه و هوشمندانه مردم را در عرصه 
انتخابات فراهم آوریم تا در سایه این مشارکت همگانی فردی 

ارزشمند و انقلابی برای ریاست جمهوری انتخاب شود.

یــادداشــت 

کاندیدا های اصلی جبهه اصلاحات ایران رد صلاحیت شدند 
و تنها آقایان همتی و مهرعلیزاده باقــی مانــده اند. اگرچه 
آقای همتی در جبهه اصلاحات ایران مورد مصاحبه قرار گرفته 
و برنامه داده بود ولی از همان ابتدا هم جزو کاندیدای اصلی 
جبهه نبود چرا که کاندیدا های اصلی دیگران بودند که رد 
صلاحیت شدند. پس از آن هم آقای مهرعلیزاده ثبت نام کرد و 
تایید شد و این شرایط سختی را برای جبهه اصلاحات در مورد 
تصمیم گیری بوجود آورد. یکی از مقیداتی که جبهه اصلاحات 
به آن رسیده بود، این بود که کاندیدای نیابتی نداشته باشد. 
به هر حال جبهه اصلاحات بعد از بررسی مفصل به این جمع 
بندی رسید که ما در عرصه انتخابات کاندیدایی نداریم و بازهم 
در چند روز گذشته اطلاعیه ای صادر شد که همه احزاب و 
تشکل هایی که جزو جبهه بودند از این تصمیم تبعیت کردند و 
پای تصمیم جبهه اصلاحات می مانند. وضعیتی که الان حاکم 
است این است که اوضاع آنگونه که اصولگرا ها پیش بینی 
می کردند که با تایید هفت نفر کار شان به راحتی پیش خواهد 
رفت نیست و چه بسا کار شان بسیار مشکل هم شده است. 
دادستان تهران در راستای وظیفه قانونی خود بیانیه صادر کرد 
که اگر کاندیدا ها از خطوط قرمز رد شوند، به سرعت با آن ها 
برخورد می شود، یا موضعی که نماینده مقام معظم رهبری در 
سپاه اتخاذ و اشاره کرد که تمام رئیس جمهور های گذشته 
با رهبری زاویه پیدا کرده اند و حال شورای نگهبان سیاست 
درستی را در پیش گرفته است که افرادی تایید شوند و رای 
بیاورند که نه تنها هیچ زاویه ای نداشته باشند، بلکه تابع کامل 
ولی فقیه باشند و هزینه ای از این لحاظ متوجه کشور نشود. 
همچنین محسن رضایی اعلام کرد که اگر رای بیاورد، اف ای 
تی اف را تصویب می کند که این سخن بگو و مگو های زیادی 
را به وجود آورد مبنی بر اینکه ایشان سال های زیادی دبیر 
مجمع تشخیص مصلت نظام بوده اند در حالی که اصلا اف ای 
تی اف در مجمع تشخیص مصلحت نظام تصویب نمی شود. 
بر فرض اگر هم ایشان رئیس جمهور شود، یک رای در مجمع 
خواهد داشت، چگونه بقیه را می خواهد همراه خودکند؟  
بنابراین رفتند به این سمت که بگویند اینگونه شعار ها برای 
کشور هزینه دارد و مردم امیدوار نخواهند بود که این شعار ها 
تحقق پیدا کند.  از طرفی دو موضوع اکنون مشاهده می شود، 
یکی تشویق به صندوق های رای است و دیگری آن است که 
به نظر می رسد که آن هایی که می خواهند رای دهند، به غیر 
از یک جمعیتی از اصولگرا ها که طرفدار آقای رئیسی هستند، 
یک جمعیتی از صاحبان آرای خاکستری هستند که ظاهرا 
چندان تمایل ندارند. حال باید بگویم که خبر ها حاکی از 
آن دارد که آقای همتی کارش چندان بد پیش نمی رود و بر 
اساس ارزیابی های انجام شده، دیگر وضع به آن شکل نیست 
که همتی، مهرعلیزاده یک کاندیدای دست بسته باشند، بلکه 
توانسته اند تعداد قابل توجهی  را به سمت خود جذب می کنند. 
از جمله کاری که مورد توجه زیادی هم قرار گرفت این بود که 
آقای همتی همسر شان در یک برنامه صداوسیما ظاهر شدند 
که منشا گفتمان ها شده و عکس العمل عجولانه اصولگرایان 
را که این رفتار ایشان را محکوم و متهم به این کردند که از 
این طریق می خواهند رای جمع کنند. به بیانی دیگر چندان 
مسیر همواری نیست که راحت یک اکثریتی بیایند و رای 
قابل توجهی به کاندیدا خاص دهند، همچنین صحبت از 
این هــم است که آن پنج نفر اصولگرا هم به راحتی کناره 
گیری نخواهند کرد و حداقل سه نفرشان تا آخر در صحنه 
باقی خواهند ماند. به نظر می رسد که بر اساس پیش بینی ها 
و بررسی های انجام شده، شاید انتخابات به دور دوم، میان 
آقایان رئیسی و همتی برسد که در این صورت کار برای آنها در 
مرحله دوم بسیار سخت خواهد شد. آن زمان است که بخش 
قابل توجهی از اصلاح طلبان از آقای همتی حمایت می کنند.

کلاف پیچیده انتخابات1400

روی خــط
رئیس دیوان عالی کشور تاکید کرد:

 لزوم حضور مقتدرانه 
و هوشمندانه مردم در انتخابات

علی محمد نمازی
تحلیلگر مسائل سیاسی

ادامه از صفحه 2
سیدحسن خمینی اذعان کرد: هواپیما که تا آخر در آسمان نمی ماند. 
یعنی وقتی همه هستند شما چه کار می خواهید کنید؟ در تاریخ انقلاب 
اسلامی ایران حادثه ای است که بی شک هیچ کدام از رهبران سیاسی آن 
وقت ایران و رهبران انقلاب، دستور آن را صادر نکرده اند. آقای ارتشبد 
قره باغی، رئیس وقت ستاد فرماندهی بزرگ ارتشداران در کتاب خود 
می نویسد، »من به فرمانده وقت لشکر زنجان دستور دادم که با لشکرش 
به سمت تهران حرکت کند. بعد از ۲4 ساعت زنگ زدم ببینم کجایند، 
طبق قواعد نظامی باید به دروازه های تهران رسیده بودند. اما گفت هنوز 
بیش از ۲ کیلومتر نتوانسته اند از شهر زنجان بیرون بیایند. چون از وقتی 
که فهمیدند، گوسفندار با گوسفندانش، گاودار با گاوهایش و وانت دار با 
ماشینش و مردم عادی با زن ها و بچه های خود در خیابان ها نشسته اند 
و نمی گذارند، لشکر به سمت تهران بیاید«. اینکه انقلاب مردمی است 
یعنی این، کسی به آنها هیچ حرفی نزده بود اما خودشان می دانستند 

باید چه کار کنند.
 بازگشت به دین اما نه دین طالبانی

 سید حسن خمینی بیان کرد: پیام بزرگ انقلاب اسلامی ایران بازگشت 
به دین است اما نه دین طالبانی؛ دینی که مردم در آن نقش اصلی دارند؛ 
بازگشت به »جمهوری اسلامی است«، نه »حکومت اسلامی«؛ و این پیام تا 
اعماق دل های هر منطقه ای رفته است. امروز اگر حماس به عنوان قدرتی 
بزرگ در منطقه ایستاده برای این است که ملت فلسطین پشت اوست و 
حتما پیروزی ازآن اوست.  یادگار امام )ره( با اشاره به حضور مجازی شیخ 
نعیم قاسم جانشین دبیرکل حزب ا... لبنان در این وبینار، تصریح کرد: اگر 
در جنگ 33 روزه، برادران ما در حزب الله لبنان پیروز شدند برای این بود 
که ملت لبنان ایستاد و اگر در افعانستان پیروزی حاصل شد به خاطر این 
بود که مردم افغانستان ایستادند. در سیاست خارجی، هزار نکته مدنظر 
است که امروز محل بحث ما نیست ولی یکی از شروط بزرگش رعایت 
انصاف است. وی گفت: پیروزی هایی که منصفانه بدست نیاید، زمینه 
جنگ دائمی است. صلحی که در اثر زور پدید آید، آغاز جنگ بعدی است. 
سیدحسن خمینی  تاکید کرد: اگر ملت ایران از آمریکا و انگلیس خشم 
به دل دارند به خاطر اینکه سال ها با آنها منصفانه برخورد نشده است. از 

روزی که خارجی ها در این مملکت پا گذاشتند ما با یک رفتار منصفانه 
مواجه نبودیم.

  انصاف شرط پایان همه منازعات
 تولیت مرقد مطهر امام ابراز داشت: امروز هم اگر می خواهیم همه 
منازعات به پایان برسد شرطش انصاف است. هیچ وقت انقلاب اسلامی به 
رهبری امام و بعد رهبری مقام معظم رهبری، چیزی بیش از آن نخواسته 
که حق او را به رسمیت بشناسند و حق او را پایمال نکنند. یادگار امام با 
اشاره به ویژگی های قابل تقدیر وزیر امور خارجه کشورمان گفت: باید 
شهادت داد برادرمان جناب آقای دکتر ظریف هم به اصول و قواعد سیاست 
و هم به توانایی شخصی از جهت شناخت، درایت امانت و تقوای لازم مجهز 
بود. ظلم به ایشان، ظلم به شخص ایشان نیست بلکه ظلم به نگاه کارشناسی 
در دستگاه سیاست خارجی است. وی با برشمردن صفات محمد جواد 
ظریف افزود: عنصری شجاع، با تقوا و با سابقه ای روشن و با دانش کافی و 
شناختی بسیار خوب از جهان معاصر و  درد مردم، روزگار بسیار خوبی را 
سپری کرد و تلاش های بسیار ارزشمندی داشت. من مطمئنم که آیندگان 
بیش از کسانی که امروز هستند از برادرمان جناب آقای ظریف یاد خواهند 
کرد و نام او را به بزرگی بر زبان خواهند راند. سیدحسن خمینی  تصریح 
کرد: امید و آرزوی اینکه در جهان اسلام شاهد حکومت مردم باشیم؛ ما 
حاکمان بی لیاقتی را در کشورهای اسلامی تجربه کردیم. سخن امام 
همواره با مردم این سرزمین ها بوده است و هیچ راهی جز گره خوردن این 
دلها به هم نیست. آینده انشاءا... از آن محرومان، مستضعفان و مسلمانان 

البته با حفظ انصاف خواهد بود.
  ارمغان خودباوری  و عزت نفس 

وزیر امور خارجه کشورمان به دنبال ادای احترام و تجدید بیعت با 
اندیشه های بلند رهبر فقید انقلاب اسلامی و بنیانگذار جمهوری اسلامی 
ایران به همراه جمعی از معاونین و مدیران وزارت امور خارجه، در کنفرانس 
بین المللی مجازی  گفتمان سیاسی از دیدگاه امام خمینی )ره( به سخنرانی 
پرداخت. دکتر محمدجواد ظریف در این سخنرانی با تأکید بر نقش انقلاب 
اسلامی ایران در تحول نظام بین الملل، تصریح کرد که انقلاب اسلامی ایران 
و امام راحل )ره( به خوبی نشان دادند که قدرت مادی، تنها مولفه  تشکیل 
دهنده قدرت در جهان نیست و این اراده مردمی و نیروی اتکا بر مردم 

است که می تواند در نظام بین الملل نقشی سرنوشت ساز ایفا کند. رئیس 
دستگاه دیپلماسی با اشاره به اینکه در غرب و شرق جهان هیچ قدرتی 
نمی خواست انقلاب اسلامی ایران پیروز شود افزود: امام خمینی نشان 
داد که با اتکا به خواست مردم، می توان بر قدرت مادی ابرقدرت ها فائق 
آمد و سرنوشتی خلاف خواست آنان رقم زد. دکتر ظریف همچنین عنوان 
کرد که هر چقدر قدرت های بزرگ، متکی بر قدرت های مادی خود، توان 
آسیب زدن به دیگر کشورها و اعمال فشار علیه آن ها را داشته باشند، اما این 
قدرت ها نمی توانند سرنوشت و اوضاع جهان را به طور کامل به کنترل خود 
درآوردند، همانگونه که انقلاب اسلامی نشان داد که با باور به مردم و ایمان 
به قدرت برتر الهی، می توان بر طرح های ابرقدرت ها فائق آمد. وزیر امور 
خارجه با یادآوری توطئه های دشمنان علیه انقلاب اسلامی و مردم ایران، 
اظهار داشت: ایران در طول چهار دهه گذشته با چالش های زیادی از جمله 
جنگ تحمیلی، تحریم های اقتصادی، جنگ اقتصادی و انواع تروریسم از 
جمله تروریسم اقتصادی، تروریسم نظامی، تروریسم زیست محیطی و 
تروریسم درمانی روبه رو بوده است، اما اکنون با وجود تمام این فشارها، 
سرفراز ایستاده است. وی ادامه داد: وجود تمام  توطئه ها و اقدامات علیه 
ایران، مردم ایران اکنون به واسطه روحیه خودباوری و اتکاء به نفسی که به 
واسطه پیام امام خمینی به منصه ظهور رسیده است، توانسته اند سربلند 
بایستند. ظریف  یادآور شد: پیام امام خمینی )ره(، همانا پیام باور به مردم 
و این عقیده بود که مسئولان، خدمتگزاران مردم هستند. از این روست که 
امام خمینی )ره( به صراحت می فرمود که آنچه به ما مشروعیت می دهد، 
این است که قلب و فکر مردم با ما همراه است. دکتر ظریف با بیان اینکه 
امروز هم جنبش های اسلامی با سرلوحه قرار دادن این پیام و با باور به توان 
مردم می توانند به پیروزی برسند، اظهارداشت اطمینان از اینکه مردم از ما 
حمایت می کنند، بزرگترین سرمایه ماست و اگر این سرمایه از دست برود، 
توان ما نیز از دست می رود، چراکه در جهان امروز، این سرمایه است که 
سرنوشت و آینده را تعیین می کند و قدرت مادی به تنهایی سرنوشت ساز 
نیست. وزیر امور خارجه کشورمان با اشاره به پاسخ قاطع مقاومت فلسطین 
به تجاوز اخیر رژیم صهیونیستی به غزه، گفت آنچه اکنون صهیونیست ها 
را به ناتوانی گنبد آهنین رسانده است، باور مردم فلسطین به توانایی خود 
و به حق خود برای دفاع در برابر سیاست های نژادپرستانه و آپارتاید رژیم 
صهیونیستی است. ظریف با بیان اینکه واقعیاتی که انقلاب اسلامی در 
عرصه بین الملل رقم زده سرنوشت ما را تعیین می کند، گفت تمام تحولاتی 
که به جایگاه ممتاز انقلاب اسلامی منجر شد، یادآور این پیام الهی است که 

قدرت پروردگار فوق همه قدرت ها  است.

  آیت ا... سید حسن خمینی:

»بازگشت به قلب مردم« راه ديني امام بود

امیررضا واعظی آشتیانی، در گفت وگو با »آرمان ملی«:

هر نتیجه ای تا دقیقه نود 
انتخابات ممکن است 

    رئیسی و رضایی تا آخر می مانند
  دولت بعدی باید به سمت اعتمادسازی با مردم برود

  در این دوره انتخابات، بداخلاقی سیاسی وجود ندارد
  تحزب در کشور ما ضعیف و نحیف است


